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UN DASCĂL SLOVENESC 

La dascălii sloveneşti, cunoscuţi prin multele documente scrise 
sau tălmăcite de ei, adăugăm pe Costandin dascăl slovenesc al Sf. Mi
tropolii, plătit cu 25 talere lunar, între Ianuarie 1771 - Ianuarie I772 
inclusiv (Academia Română, ms. 2106, f. 155). 

Ern. Virtosu 

ASUPRA UNEI PROBLEME DE ARHIVISTICĂ : ORGANIZAREA 
ARHIVELOR AUTORITAŢII,OR ŞI INSTITUŢIILOR PUBLICE 

Puzderia de acte aflate pe la autorităţile de Stat, judeţ comună, 
la autorităţile militare, bisericeşti, etc., cuprind în ele câte un crâm
peiu din atât de zbuciumata vieaţă modernă, subt feluritele ei aspecte. 
Cu timpul ele vor deveni piese de arhivă. Nu putem şti în mod sigur 
ce-l va interesa pe viitorul istoric; sau nu putem şti tot ce-l va putea 
interesa, din frământările vieţii. Foarte probabil că îl vor preocupa 
şi alte probleme de istorie, în afară de cele care pasionează pe cărtu
rarii prezentului. Grija arhivistului ar trebui să se îndrepte, într'o 

-măsură mai accentuată, şi în spre actele din afara depozitului Arhi
velor, pentru a asigura transmiterea în viitor a unei cât mai credin
cioase imagini a prezentului. E adevărat că acestea sunt mai mult 
ale administraţiei decât ale ştiinţei. Mă refer la cele cu o vechime subt 
30 de ani. Chiar aşa fiind modul lor de păstrare nu poate rămânea ne
băgat în seamă. Ceva mai mult, credem că organizarea uniformă a 
acestor acte, dela toate autorităţile, este o imperioasă necesitate ar
hivistică. 

Grija de totdeauna a arhivarilor s'a îndreptat mai ales asupra 
materialului documentar din depozite. Aproape în întregime timpul 
lor a fost consacrat orânduirii materialului istoric după anumite norme, 
punerii acestora la îndemâna cercetătorilor, asigurarea conservării lui 
în bune condiţiuni, punerii în valoare a tezaurului arhivistic, etc. 

Dacă pentru materialul istoric, care îmbogăţeşte an de an fon
durile existente, pe lângă normele generale de primirea lui în depozite 
se iau şi alte măsuri dictate de împrejurări, spre a-l feri cât mai mult 
cu putinţă de orice stricăciune, actele noi, care cu timpul vor lua, în 
mare parte, acelaşi drum - au fost lăsate, până bine de curând, în 
seama autorităţilor respecti,·e. 

Cu anul 1932 s'a instituit controlul Arhivelor Statului asupra 
arhivelor instituţiilor şi autcrităţilor publice. Prin urmare nu numai 
actele vechi, clar chiar şi cele noi, utile administraţiei curente, cad 
subt controlul Arhivelor de Stat. Intr'aclevăr, legea pentru modificarea 
unor dispoziţiuni din legea de organizare a Arhivelor Statului•), pre
vede (art. 8, al. 3 şi 4) că : ,,Şefii serviciilor arhivelor dela toate au
brităţile civile, bisc>1iceşti şi militare ale Statului, judeţelor şi comu
nelor sunt obligaţi ca în cursul lunei Ianuarie al fiecărui an să prezinte 
condnd'itorului autorităţii un borcleron în dublu exemplar de toate do-

J. )fon. Of., p. I, ~o. 81 din 5 Aprilie 1932. 
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sareie ce s'au format în cursul anului precedent. Un exemplar din actst 
borderou se va înainta direcţiei Arhivelor Statului, în circumscripţia 
căreia se află autoritatea respectivă. 

Dosarele se păstrează în arhiva autorităţii, potrivit cu necesită
ţile serviciilor, sub răspunderea directă a şefului arhi\-ar. După această 
dată ele pot fi depuse la Arhivele Statului, conform borderourilor în
tocmite în fiecare an". 

Care a fost intenţia legiuitorului ? In primul rând de a asigura 
păstrarea tuturor actelor. Pe baza borderourilor primite an de an, Ar
hivele au putinţa să exercite controlul. 

Experienţa de până acum a fost de natură să pună în lumină 
anumite stări de iucruri, a căror cunoaştere este foarte necesară pentru 
problema ce ne interesează. O întrebare se impune dela început : legea, 
aşa cum se aplică azi, poate să atingă scopul pentru care a fost creată? 
Cu alte cuvinte, aşa cum se pot executa azi dispoziţiunile amintite ale 
legii, mai este cu putinţă controlul? Categoric, nu ! 

Cel dintâi an de punere în aplicare a legii a fost anul 1933. In 
acest an o mare parte dintre autorităţi şi istituţii împlinesc cerinţele 
l0 gii. Dăm câteva cifre comparative pentru anii 1933-1940, înfăţi~ 
şând şi situaţia pe primele şase luni din 1941, căutând apoi să tragem 
concluziile ce se impun. 

Dar mai întâi o observaţie : autorităţile administrative, în regulă 
generală, trimit borderourile direct. Adică Preturile dintr'un judeţ 
fiecare în parte, Notariatele la fel, etc. Dacă legea Arhivelor- ar fi res
pectată după litera ei, adecă dacă în fiecare an s'ar trimite de către 
toate autorităţile borderourile cerute de lege în acest fel, ar însemna 
că un funcţionar ar trebui să sacrifice o )Ilare parte din timp pentru 
înregistrarea şi aranjarea lor, timp pe care l-ar putea întrebuinţa mai 
cu folos la lucrul de arhivă. 

Iată tabloul intrării borderourilor pe 9 ani din urmă: 

Luni 19331 1934 
I 19351 193G 19371 19381 19391 1940 

I 
1941 

Ianuarie 92 II4 81 49 59 24 23 2 

Februarie 143 101 83 roz 50 G2 31 3 
Martie 2 34 116 53 48 (,o 49 27 3 I 2 

Aprilie 720 43 41 52 54 41 24 35 7 
Mai. 559 26 16 53 .26 ?> 17 7 7 
Iunie 262 IO 14 219 G 5 3 7 
Iulie 47 3 317 7 4 3 
August 44 35 
Septembrie 14 33 
Octombrie. G 47 
N'oemvrie 20 
Decembrie . 4 I II 2 3 ---------- -- ----

Total 1.892 434 344 999 308 23G 157 137 21 
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Am arătat situaţia intrării borderourilor pe ani, iar în cadrul 
anilor pe luni. Borderourile de dosarele formate pe anul expirat trebue 
înaintate Arhivelor Statului în cursul Junei Ianuarie din anul următor 
In privinţa aceasta legea Arhivelor e limpede şi fără putinţă de răs
tâlmăcire. Aceasta e dispoziţia legii, dar starea de fapt e alta. Intrările 
pe luni scot în evidenţă o anumită stare de spirit a celor chemaţi să 
execute prevederile legii. Intrările borderourilor se înşirue peste toate 
lunile din an. Nicio sancţiune nu vine din nicio parte. Aşa fiind, dela 
un timp încep să nu mai sosească borderouri. In anul acesta nu mai trimit 
unele autorităţi, în anul viitor altele, etc. An de an numărul lor scade, 
continuitatea se întrerupe astfel, iar controlul pe baza borderourilor 
nu mai este cu putinţă. 

Dar controlul după borderouri nu e posibil nici chiar când acestea 
există, decât în câteva cazuri, cu totul excepţionale, şi aceasta pentru 
motivul că în marea lor majoritate ele, aşa după cum sunt întocmite 
în general, prezintă o mulţime de lacune. 

Dacă dela un notariat oarecare, spre a exemplifica, primim în 
cursul lunei Ianuarie un raport în care se spune că : ,,la acest nota7 
riat nu se lucrează după sistemul de dosare", fără îndoială că scopul 
legii n'a fost atins în cazul de faţă. Sau, Pretura Plasei X raportează 
că în decursul anului 1935 a întocmit un număr de 231 dosare. Prea 
mult nu se deosebeşte nici .acest al doilea caz de cel dintâi, deoarece 
pentru Arhivele Statului e împortant, tot aşa ca numărul dosarelor 
şi conţinutul lor precum şi numărul pieselor din fiecare dosar. Din 
oricare dosar ar putea apoi să dispară în cursul timpului un număr 
oarecare de documente, fără ca Arhivele să ştie acest lucru decât în 
urma unui control minunţios. Pierderile eventuale sunt uşor contro
labile când se ştie de mai înainte numărul pieselor din dosare. Nu 
sunt deloc rari cazurile când unele instituţii ne fac cunoscut în luna 
Ianuarie cu câte dosare vor lucra în anul curent, nu câte au avut în
fiinţate pe anul trecut. Aceasta e cu putinţă deoarece an de an ele 
vor întocmi acelaşi număr de dosare, relative la soluţionarea aceloraşi 
chestiuni, care se repetă. 

De câţiva ani începutul anului bugetar nu mai coincide cu în
ceputul anului calendaristic. Unele autorităţi, în special cele militare. 
orientându-se după anul bugetar, au început să trimită borderouri de 
dosare formate pe ani calendaristici încălecaţi. 

De unde provin toate aceste neajunsuri? In primul rând clin 
felul cum se operează în registrele de administraţie şi apoi dintr'o in
terpretare a kgii, nu întotdeauna aceeaşi. 

Administraţia la autorităţile şi instituţiile ardelene - pe acestrn 
le cunoaştem mai bine, - se face fie clupă sistemul cu două registre. 
de intrare şi ieşire, fie după sistemul cu un singur registru. In cazul 
dintâi, în registrul de intrare se introduc toate actele primite, iar în 
cel de ieşire cele trimise. In cel de al doilea caz, at:ît actele primite 
cât şi cele trimise se introduc într'unul şi acelaşi registru. Nu intrăm 
în amănunte, lucrurile fiind prea bine cunoscute. 

Autoritatea unde se lucrează cu două registre - şi sunt foarte 
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multe autorităţi unde se lucrează aşa, - va putea întocmi un borderou 
al dosarelor? Evident că nu, fiindcă nici nu formează dosare. Cel mult 
poate raporta Arhivelor Statului că are un număr de atâtea acte intrate 
şi atâtea ieşite. Cum se şi întâmplă de altfel. Dar pentru Arhive im
portant e, nu atât numărul actelor, cât valoarea lor. 

Sistemul unui singur registru este destul de frecvent. Admini
straţia nu e atât de simplă ca în cazul dintâi, totuşi e mai recoman
dabilă pentrucă face legătura între acte şi în al doilea rând pentrucă, 
prin chiar acest fapt, duce la formarea dosarelor. Astfel sunt mai bine 
servite şi scopurile Arhivelor Statului. 

Am insistat asupra lucrurilor de mai sus a căror importanţa, în 
aparenţă, pare total minimă. 

Cine a făcut în ultimii ani vreo selecţionare de arh!vă în calitate 
oficială de delegat al Arhivelor Statului sau măcar un simplu control, 
trebuind să-şi asume răspunderea că la triere nu s'au strecurat în hârtia 
maculatură şi documente istorice, îşi va da seama ce importanţă enormă 
are, pentru acest fel de lucrări, buna organizare a unei arhive ieşite 
din uz. Dar ordinea în arhivele instituţiunilor publice se face zi de zi, 
cu fiecare act primit rnu trimis. O aranjare neraţională ar lăsa în so
coteala Arhivelor Statului, când urmează să se facă selecţionarea, mor
mane de hârtie, în faţa cărora arhivistul cu cele mai temeinice cunoş
tinţe de specialitate ar rămânea, dacă nu neputincios, în tot cazul supus 
la grele încercări. 

Nu cunoaştem situaţia dela alte Regionale, de aceea luăm în 
discuţie numai arhivele supuse controlului Arhivelor Statului din Cluj
~ibiu. A trebuit să învingem, nu odată, mari greutăţi cu ocazia selec
ţionărilor. Am fost nevoiţi adesea să triem arhive formate din acte 
aruncate fără nicio ordine unele peste celelalte. In cazuri ca acestea, 
e adevărat, neajunsul cel mare provenea dintr'o ignorare a importanţei 
acestui fel de material. Ca atare el era aruncat într'un loc ferit, pod 
sau pivniţă, ca fiind fără trebuinţă, pentru a nu mai ocupa, în mod 
inutil, un loc trebuincios altor acte. Pentru a evita în viitor asemenea 
situaţii, avem convingerea că trebue adusă în discuţie şi rezolvată, cu 
1111 ceas mai de vreme, problema organizării arhivelor instituţiilor şi 
autorităţilor. 

A aranja într'o ordine - peste tot aceeaşi - actele curente ale 
autorităţilor însemnează a sen-i, în acelaşi timp, şi scopurile proprii şi 
pe acelea ale Arhivelor Statului. După atâţia ani de când legea Arhi
velor institue controlul asupra arhivelor autorităţilor e timpul credem 
~ă se studieze şi această problemă. 

Arhivele Statului, pe lângă materialul istoric documentar pe care 
îl au în depozite, primesc an de an alt material din afară, după cum 
am mai spus. La· operatiunile de trie-re, desigur idealul ar fi ca să nu 
pătrundă în depozitele 'Arhivelor niciun act fără importanţă, dar nici 
să rămână în hârtia maculatură acte de o oarecare valoare. Ideal greu 
de atins. Dacă aici nu se va putea ajunge, cel puţin să ne străduim 
să primim pe lângă tot materialul istoric de valoare, cât mai puţin 
material balast. Dar pentru aceasta, în primul rând trebue să existe 
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o ordine perfectă în arhiva care urmează să se selecţioneze. Iar ordinea 
aceasta poate să o facă zi de zi slujbaşul conştiincios şi priceput care 
deţine funcţia de secretar, registrator sau arhivar sau o alta, indife_
rent ce numire va purta, în atribuţiile căreia intră orânduirea actelor. 

Ne gândim la organizarea arhivelor franceze. Acolo unde modestul 
slujbaş, arhivar la o autoritate oarecare, e un om cu temeinice cunoş
tinţe arhivistice. După rezolvarea actului el, care de altfel e un func
ţionar administrativ, va putea nota pe verso că e selecţionabil după 
atâţia sau atâţi ani, pentrucă subt raportul conţinutului intră în ca
tegoria cutare de acte şi nu în cealaltă. Operaţiunile de triere acolo 
s'au automatizat, iar putinţa de eroare, dacă există vreuna, e negli
jabilă. 

Şi pentrucă folosim o comparaţie, e bine să amintim că prin legea 
Arhivelor din 1932 s'a lăsat putinţa de a fi instruiţi arhivarii autori
tăţilor şi instituţiilor publice şi patriculare de către ArhiYele Statului. 
Intr'adevăr art. 15, al. 6 din legea citată mai sus prevede că : ,,Ar
hivele Statului vor putea organiza cursuri speciale pentru funcţionarii 
arhivelor dela autorităţi sau instituţii publice şi particulare. Aceste 
cursuri se vor întocmi în înţelegere cu Ministerul Instrucţiunii şi al 
Cultelor şi cu autorizaţia lui". 

Poate că. vreodată se va putea ajunge şi aici. Deocamdată se 
impune raţionalizarea organizării arhivelor autorităţilor pentru a în
lseni controlul şi a facilita operaţiunile de triere. 

Din cele spuse până acum rezultă că legea din 1932 nu şi-a putut 
atinge în întregime scopul pentru motivele arătate. Mai întâi ea pre
supunea existenţa unei administraţii uniforme. Dar administraţia s'a 
făcut, se mai face şi azi, atât de felurit. 

Dacă lucrurile vor continua ca şi până acum vom ajunge foarte 
curând să împărţim autorităţile şi instituţiile publice, în privinţa ra
porturilor dintre ele şi Arhivele 'statului, în două mari categorii : unele 
care nu mai respectă legea, altele acre trimit borderourile, dar fără 
folos real, nici pentru ele, nici pentru Arhive. 

In lumina celor discutate, credem că ar fi binevenite unele mă-
sun de îndreptare. 

Insemnăm câteva : 
I. Să se introducă peste tot formarea dosarelor. 
2. Borderourile să fie întocmite în aşa fel încât din cuprinsul lor 

să se vadă situaţia exactă a arhivei. De pildă, să se indice în borde
rouri Nr. dosarului, obiectul lui, Nr. pieselor sau al filelor. 

3. Borderourile să nu se mai trimită direct, ci să fie centralizate 
la o autoritate superioară care apoi le va trimite Arhivelor. Aceasta 
pentru a evita o prea întinsă corespondenţă şi a economisi timpul func
ţionarilor. 

Pentru rezolvarea acestei probleme se vor ivi poate şi alte păreri. 
Intenţia noastră a fost să o aducem doar în discuţie. 

Ion Mărcuş. 
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